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معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی گفت: بر اساس 
ماده 21 قانون پایش کمی و کیفی خاک، انتقال خاک به خارج از 
کشور ممنوع است و قوه قضائیه به جرایم موضوعی این قانون، 

خارج از نوبت رسیدگی خواهد کرد. 
علــی مراد اکبــری در گفت و گو با خبرگزاری مهــر درباره یکی از 
مهم ترین بخش های قانون پایش کمی و کیفی خاک اظهارداشت: براساس 
ماده ۲۱ قانون پایش کمی و کیفی خاک، انتقال خاک به خارج از کشور 
ممنوع است. اگر کسی اقدام به چنین کاری کند به یک یا دو مورد از 
مجازات های تعزیری درجه ۵ قانون مجازات اسلامی محکوم می شود. 

وی ادامه داد: برای خروج خاک معدنی از کشور اخذ مجوز از سوی 
وزارت صمت الزامی اســت، مشروط بر اینکه وزارت جهاد کشاورزی در 
تشــخیص آن کمک کرده باشد. فقط خروج مقادیر کم به منظور امور 

پژوهشی موردی ندارد.
معــاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی درباره نحوه مقابله با 
خروج خاک از کشور گفت: قوه قضائیه باید به منظور رسیدگی به جرایم 
موضوعی قانون ممنوعیت خروج خاک از کشور، نسبت به ایجاد شعب 
تخصصی اقدام و به جرایم مربوطه خارج از نوبت رســیدگی کند. البته 
رســانه های جمعی نیز مسئولیت های برایشان پیش بینی شده است؛ از 
جمله صدا و ســیما و سایر رسانه های دولتی مکلف هستند برنامه های 
تولید شــده در زمینه آموزش از سوی وزارت جهاد و محیط زیست در 
زمینه آگاهی و مقابله با آلودگی و تخریب خاک را در قالب های گوناگون 

رسانه ای به صورت رایگان پخش و منتشر کنند.
اکبری با بیان اینکه اســتفاده از هرگونه مواد فیزیکی یا شیمیایی 
و زیســتی که باعث آلودگی خاک شــود ممنوع است، افزود: در برنامه 
ششــم توســعه، وزارت جهاد کشاورزی مکلف شــده است، سالانه در 
سطح ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی عملیات بهبود وضعیت و حاصلخیزی 
خاک را اجرا کند اما متاسفانه تاکنون پولی برای اجرای این طرح به ما 

پرداخت نشده است. 
وی با اشــاره به اینکه سازمان و نهادهای دیگر در زمینه حفاظت از 
خاک مسئول هســتند و با وزارت جهاد کشاورزی همکاری می کنند، 
افزود: به عنوان مثال سازمان حفاظت از محیط زیست مکلف به پایش 
خاک های آلوده، شناسایی مواد آلاینده و اشخاص آلوده کننده است. در 
ماده ۲۶ این قانون عنوان شده وزارت جهاد آئین نامه اجرایی این قانون 
را با همکاری سازمان حفاظت محیط زیست، وزارت بهداشت و سازمان 
برنامه و بودجه تهیه کند و این آئین نامه باید طی مدت ۶ ماه به تصویب 

هیئت وزیران برسد.

معاون وزیرجهاد کشاورزی:
انتقال خاک به خارج از کشور ممنوع است

مدیرکل هدایت نیــروی کار و کاریابی های 
وزارت کار گفت:میــزان جریمــه و تخلف در 
کاریابی ها در نهایت حدود ۴۰ میلیون تومان است. 
اکبرنیا در گفت وگو با تسنیم با اشاره به اینکه میزان 
تخلف در شــهرهای بزرگ به مراتب بیشتر از شهرهای 
کوچک است گفت: مقدار جریمه برای واحدهای کاریابی 
غیرمجــازدر نوبت اول ۱۰ میلیون تومان، در نوبت دوم 
۲۵ میلیون تومان و در نوبت ســوم 4۰ میلیون تومان 
است. البته پیشنهاد افزایش میزان جریمه را ارائه کرده 

بودیم اما نتیجه نرسید.
 اکبرنیا درباره میزان حق الزحمه کاریابی ها گفت: 
بــرای قرار داد یک ســال کار، طبق قانون حق الزحمه 
دفاتر کارجویی در سال جاری به ازای جذب نیروی کار 
جدید معادل نصف پایه حقوق است. اگر میزان قرارداد 
کار از یکســال کمتر باشــد، حق الزحمه نیز به همان 

میزان کاهش می یابد.
وی بــا تاکید بر اینکه نیروی کار متقاضی اعزام به 
خارج، پیش از اقدام در این زمینه باید حتماً از »مجاز« 
بودن فعالیت کاریابی اطمینان حاصل کنند تأکید کرد: 
لیســت تمام کاریابی های بین المللی و داخلی مجاز در 
ســایت وزارت کار اعلام شــده و متقاضیان باید فقط 
از طریق این مراکز برای عزیمت به خارج از کشــور با 

هدف اشتغال اقدام کنند.
مدیــرکل دفتر هدایت نیــروی کار و کاریابی های 
وزارت کار ادامه داد: علیرغم پیگیری های متعدد اما به 
دلیل گستردگی فضای مجازی متأسفانه شدت اینگونه 
فعالیت هــای غیرمجاز همچنان زیاد اســت و در کنار 
نظارت هــا و اقدامات کنترلی، متقاضیان نیز باید جانب 
احتیاط را رعایت کنند. در ســه ماهه اول امسال حدود 
۱۲هزار نفر از طریق کاریابی ها جذب بازار کار شــدند. 

روند رو به رشد تقاضا برای کاریابی ها از اردیبهشت ماه 
آغاز می شود و ادامه دارد.

* فعالیت 7۰ درصد 
کاریابی های غیرمجاز در تهران

رئیس هیئت مدیره کانون کاریابی های کشور درباره 
فعالیت کاریابی هــای غیر مجاز هــم می گوید: تعداد 
واحدهــای کاریابی غیرمجاز ۱۰ تا ۲۰ برابر بیشــتر از 
واحدهای کاریابی مجاز اســت. در حــال حاضر 8۵۰ 
واحد کاریابی مجــاز داخلی و۱۲۰ واحد کاریابی مجاز 

خارجی داریم.
بابک هاشمی پور، درباره اقدامات نظارتی و مقابله ای 
با فعالیت غیرمجازها می افزاید: پلیس فتا، وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و ســایر بخش های نظارتی تاکنون 
نتوانســته اند با این پدیده مقابلــه کنند زیرا در قالب و 
پوشش های مختلف از جمله دفاتر خدمات نیروی انسانی 

و شرکت های تبلیغاتی فعالیت می کنند.
وی درباره توزیع کاریابی های غیرمجاز در کشــور 
می گویــد: 7۰ درصد کاریابی هــای غیرمجاز در تهران 
فعال هستند که بخش عمده ای از دلیل این امر ناشی از 
گستردگی شهر و تغییر بدون قانون کاربری ساختمان ها 

و نبود نظارت در این بخش است.
هاشــمی پور به جوانان جویای کار توصیه می کند 
که هوشیار باشند و تاکید می کند که کارجویان هنگام 
مراجعه به واحدهای کاریابی حتما پروانه کسب آنها را 

رویت کنند.
وی اظهار داشت: یکی از مسایلی که باید کارجویان 
به آن توجه داشــته باشند این است که به تاریخ مجوز 
واحدهای کاریابی دقت بیشــتری داشــته باشند زیرا 
بسیاری از این واحدها با مجوزهای فاقد اعتبار فعالیت 

می کنند.

وزارت کار:

کاریابیهایغیرمجاز۴۰میلیونتومانجریمهمیشوند

یک کارشناس اقتصادی از مالیات بر عایدی سرمایه، 
مالیات بر خانه هــای خالی و حذف یارانه ثروتمندان به 
عنوان راهکارهای جبران کاهش درآمدهای نفتی نام برد. 
سید سجاد پادام در گفت  و گو                                                                                                                                                                                                              با خبرگزاری فارس در مورد 
ضرورت حذف درآمدهای نفتی از بودجه اظهار                                                                                                                                                                                   داشــت                                                                 : قیمت 
همه کالاها بر اساس عرضه و تقاضا تعیین می شود ولی در مورد 
نفت علاوه بر این مورد، عوامل غیربنیادی مانند تحریم ها یا اعمال 

تعرفه ها و یا درگیری  کشورها نیز موثر است.
وی افزود:                                                                                                                                                       اهمیت کاهش نقش خام فروشی نفت در بودجه 
از آن جهت اســت که بتوانیم نوسانات بودجه را کنترل کنیم 
و در واقع تغییرات قیمت نفت بر بودجه تاثیر                                                                                                                                                                                                                                                          ی نداشته باشد.

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: وقتی قیمت نفت ۱۰۰ 
دلار باشــد، دولت به هزینه هــای ۱۰۰ دلاری عادت می کند 
 و درآمــدی در حدود 8۰ میلیارد                                                                                                        دلار نصیب دولت می شــود، 
ولی وقتی قیمت نفت به ۳۰ دلار برســد، درآمد دولت حدود 
۲۵ میلیارد                                                                                                        دلار خواهد بود که در این شرایط دولت نمی تواند 
خودش را با این درآمد تنظیم کند و در نتیجه اقتصاد کشــور 
دچار بیماری هلندی می شــود، به این معنی که درآمد از کف 

دولت می رود و رکود پیش می آید.
پادام با بیان اینکــه تبدیل نفت به فرآورده های نفتی مانع 
از بروز این مشکلات خواهد شد، گفت: مشتریان فرآورده های 
نفتی دیگر تحریم پذیر نخواهند بود و نوســان قیمت زیادی را 

شاهد نخواهیم بود. 
نفــت را به بیش از ۲۰ کشــور نمی توانیم بفروشــیم ولی 
فرآورده هــای نفتی مانند بنزین را می توانیم به هر کشــوری 

عرضه کنیم.
به گفته وی، کشورهای اطراف ایران پالایشگاه مناسبی برای 
نفت ما ندارند، ولی می توانند مصرف کننده فرآورده های نفتی 
باشند. به عنوان مثال همه این کشورها دارای خودرو هستند و 

در نتیجه مصرف بنزین دارند.
این کارشــناس اقتصادی درخصــوص راهکارهای جبرانی 
درآمدهای نفتی در بودجه نیز گفت: یکی از این راهکارها حذف 
یارانــه دهک هــای بالای جامعه اســت، به  طوری کــه یارانه 
 ســه دهک بالا کــه درآمد بیش از ۱۰ میلیــون                                                                                                            تومان دارند، 

حذف شود.
پــادام اضافه کــرد: وضع مالیــات بر عایدی ســرمایه و 
همچنین شناسنامه دار کردن سکه و دلار به منظور جلوگیری 
از ســفته بازی نیز می تواند راهکاری برای تامین بودجه کشور 
باشد. وضع مالیات بر خانه های خالی نیز یکی دیگر از راهکارهای 

جبرانی درآمدهای نفتی محسوب می شود. 
گفتنی است، موضوع جبران کاهش درآمدهای نفتی یکی 
از مهم ترین مباحثی اســت که دستگاه های برنامه ریز را درگیر 
خود کرده، چنانچه چند روز پیش عبدالناصر همتی، رئیس کل 
بانــک مرکزی اعلام کرده بود: »تصمیم دولت و مجموعه نظام 

بر تأمین کسری بودجه از سه طریق عمده زیر است: 
۱-تلاش برای استفاده از مسیرهای مختلف صدور بیشتر نفت 

۲-انتشار اوراق دولتی 
۳-برداشت از منابع صندوق توسعه ملی، متمرکز است.«

متاسفانه مسئولین بیش از اینکه به راهکارهای کارشناسان 
مانند حذف یارانه ثروتمندان، اعمال مالیات بر عایدی سرمایه و 
کاهش هزینه ها توجه کنند، رویکردشان بیشتر به سمت استفاده 
از اوراق و منابع صندوق توسعه می باشد! رویکردی که قطعا در 

بلند مدت نمی تواند کارایی چندانی داشته باشد.  

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد
راهکارهای سه گانه جبران کاهش 

درآمدهای نفتی

یک عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: در سال 
گذشته و اوایل امســال، شاهد خروج کالاهایی 
بودیم که با ارز نیما یا ۴2۰۰ تومانی وارد کشــور 
شــده و عملًا به نوعی کشورهای همسایه، از آن 

منتفع شده اند!
محمد لاهوتی در گفت وگو با خبرگزاری مهر اظهار 
داشت: در حال حاضر اگرچه بخشی از افزایش نرخ ارز تا 
حدودی مبتنی بر فاکتورهای اقتصادی است، اما بخشی 
از آن، حبابی بوده که مرتبط با فاکتورهای سیاسی است. 
نرخ واقعی امروز ارز، بر اســاس فاکتورهای اقتصادی و 

حتی عرضه و تقاضا، نیست.
وی افزود: به محض اینکه موضوع تهدیدها کاهش 
یافته و قفل مسائل سیاسی باز و مشکلات برطرف شود، 
نــرخ ارز کاهش می یابد و بنابرایــن اینکه رئیس بانک 
مرکزی اعلام می کند که دولت به دنبال کاهش نرخ ارز 
اســت، به نظر می رسد که هدف، کاهش تنش های این 
بخش اســت؛ چراکه بعید به نظر می رسد کسی مدافع 

این باشد که نرخ ارز سرکوب شود. 
این عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: سرکوب نرخ 
ارز در شش سال گذشته، باعث فشار به فنر تجمیعی ارز 
و تورم و رها شــدن آن در برهه ای شده است که دولت 
ارز کمتری در اختیار داشــته است و همین امر، باعث 
شــد که فنر نرخ ارز رها شود و حتی در سال گذشته، 

بیش از پیش بینی ها افزایش یابد.
به گفته لاهوتی،  اشکالی که در حال حاضر در شرایط 
بازار ارز وجود دارد، این اســت که نوســان نرخ، امکان 
برنامه ریزی بــرای فعالان اقتصادی را کاهش داده و بر 
همین اساس، هم اکنون شاهد آن هستیم که اگرچه در 
گذشته، درصد افزایش و کاهش نرخ ارز در اغلب اوقات، 
نیم درصد بوده ولی اکنون نوسانات در برخی مواقع به سه 

تا چهار درصد می رسد که عدد بزرگی است. 
وی اضافه کرد: در بحث واردات نیز، این نوسانات نرخ 
ارز، تأثیر منفی خود را به جای گذاشته و حتی در بحث 
صادرات نیز، فرصت برنامه ریزی را از صادرکننده گرفته 

است. به این دلایل است که متأسفانه شرایط اقتصادی، 
شرایط پیش بینی پذیر نبوده و زمینه برنامه ریزی برای 

فعالان اقتصادی وجود نداشته است.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایــران ادامه داد: در 
موضوع ارز 4۲۰۰ تومانی، بعید به نظر می رســد خود 
دولتمردان نیز به این ارز اعتقاد داشــته و معتقد باشند 
که این ارز به دست مصرف کننده نهایی و جامعه هدف 
می رسد؛ ولی به دلایل متعدد از جمله بحث روانی جامعه 
در مورد حــذف ارز 4۲۰۰ تومانی و تأثیر منفی آن بر 

روی قیمت ها، این نگرانی وجود دارد 
به گفته لاهوتی، نمونه آن هم واردات گوشــت بود 
که علیرغم اینکه ارز دولتی برای واردات آن حذف شد، 
اما حتی نرخ گوشــت، پایین هم آمد. پس ما معتقدیم 
که اگر نرخ ارز 4۲۰۰ تومانی و نیمایی، فاصله با حاشیه 
بازار داشته باشد، حتماً یک ارز رانتی است و در اختیار 
کسانی قرار می گیرد که کالای وارداتی را به قیمت مدنظر 

دولت، به دست مصرف کننده نخواهند داد. 

وی ابراز کرد: بنابراین قشر آسیب پذیر نیز، آسیب 
بیشــتری می بینند و متأسفانه کسانی که به این منابع 
دسترسی دارند، از رانت بزرگی برخوردار شده و همین 

امر، منجر به افزایش فاصله طبقاتی می شود.
لاهوتی گفت: مشکل عمده ارز 4۲۰۰ تومانی، قاچاق 
کالا است و وقتی که برخی اقلام و همچنین دارو با ارز 
4۲۰۰ تومانی وارد کشور می شوند و می خواهند مستقیم 
به دست مصرف کننده حتی با ۵۰ درصد سود هم برسند، 
باز هم توجیه صادرات غیرقانونی و قاچاق وجود داشته و 

این کار جذاب تر خواهد بود. 
لاهوتــی بیان کــرد: در ســال گذشــته و اوایل 
امســال، شــاهد خروج کالاهایی بودیم که با ارز نیما 
یا 4۲۰۰ تومانی وارد کشــور شــده و عمــلًا به نوعی 
کشورهای همســایه، از آن منتفع شده اند! بنابراین هر 
زمانی که دولت جلــوی این ضرر را بگیرد، منافع ملی 
تأمین شده و هر چه تداوم پرداخت دلارهای رانتی در 
دستور کار باشد، قطعاً تمام جامعه ضرر خواهند کرد. 

یک عضو اتاق بازرگانی ایران:

کشورهایهمسایهازارز۴2۰۰تومانیمنتفعشدند!
یک کارشناس بخش مســکن گفت: طی سال های 
گذشته در تهران به صورت میانگین، مستأجران نیمی از 
درآمد خود را صرف مسکن می کردند که به نظر می رسد 

در سال جاری افزایش قابل توجهی کرده است.
مهدی غلامی افزود: اجاره بها معمولاً با افزایش قیمت مسکن 
افزایــش می یابد و برای آنکه بتوانیم اجاره بها را کنترل کنیم، 
نیازی به رفتارهای دســتوری و قیمت گذاری اجباری نیست؛ 
بلکه با اســتفاده از دو فاکتور افزایش عرضه و همچنین اعمال 
ابزارهای مالیاتی که منجر به کنترل قیمت مســکن می شود، 

اجاره بها نیز کنترل خواهد شد.
وی بــا تأکیــد بر اینکــه دولت بــرای ســاماندهی بازار 
 اجاره بهای مسکن هر چه ســریع تر باید سامانه ملی املاک را 
راه انــدازی کند، گفت: دولت برای کنترل و ســاماندهی بازار 
اجاره بهــای مســکن می تواند از مالکانی کــه واحدهای مازاد 
دارنــد بخواهد نحوه ســکونت در آنها را اعلام و تعیین تکلیف 
 کننــد و در صورت خالی بــودن، مالیات ســنگین و موثری

 بر آنها اعمال کند.
این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: در تهران در سال های 
گذشــته به صورت میانگین، مستأجران نیمی از درآمد خود را 
صرف هزینه های مربوط به تأمین مســکن خود می کردند که 
به نظر می رسد در سال جاری این سهم، افزایش قابل توجهی 

کرده است.
همچنین، مهدی سلطان محمدی، کارشناس مسکن نیز در 
این خصوص بیان کرد: اجاره بها تابع قیمت مسکن است، زیرا 
اجاره بازدهی سرمایه گذاری در بخش مسکن و به طور معمول 
عددی در حدود پنج درصد ســالانه بازدهی ناخالص اجاره بر 

مسکن است.
وی افزود: برای مثال، اگر یک فرد خانه یک میلیاردی داشته 
باشــد، به طور متوســط پنج درصد آن مبلغ اجاره سالانه اش 
می شود. این عدد در ســال های مختلف ممکن است متفاوت 
باشــد و از حدود 4.۵ تا ۶.۵ درصد می شــود. این رقم در حال 
حاضر عدد بالایی نیست و از حدود پنج درصد هم شاید اندکی 

پایین تر باشد.
این کارشــناس مســکن ادامه داد: برای آنکه بتوانیم نرخ 
اجاره را کنترل کنیم، باید نرخ مســکن را کنترل کنیم؛ وگرنه 
سرمایه گذار مســکن حاضر نمی شود ملک خود را اجاره دهد. 
البته مالک انتظار دارد که قیمت ملک افزایش پیدا کند و اگر 
خیلی بخواهیم مالک را تحت فشار قرار دهیم، ترجیح می دهد 

خانه خود را اجاره ندهد. 
بــه گفته ســلطان محمدی، از طرف دیگر، اجاره مســکن 
متأثــر از نرخ تورم عمومی اســت. خیلــی از موجران هزینه 
زندگــی خــود را از ایــن راه در می آورنــد، بنابرایــن زمانی 
که نــرخ تــورم افزایــش می یابد، بــه تبع ارزش پــول نیز 
 کاهش پیــدا می کند، موجران انتظار دارند کــه نرخ اجاره را 

بالا ببرند.
 این در شرایطی است که درآمد مستأجر افزایش پیدا نکرده 

و تحت فشار است.
وی افزود: هر چند که رشــد اجاره بها کمتر از رشد قیمت 
ملک بوده با این وجود همین افزایش نیز فشار بسیار سنگینی 
 را بر مســتأجران وارد کرده که بعضاً خارج از توان آنهاســت. 
راه حل بنیادی حل این مشکل، کنترل تورم و ارائه مشوق هایی 

برای افزایش عرضه واحدهای استیجاری است.

یک کارشناس مسکن:
 بخش زیادی از درآمد مستأجران درتهران

 صرف اجاره مسکن می شود

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با ابراز 
نگرانی از کاهش خرید تضمینی گندم به دلیل قیمت 
ارزان گفت: پیشنهاد مجلس مبنی بر افزایش قیمت 
خرید تضمینی گندم بــه ازای هرکیلوگرم 2۵۰۰ 

تومان باید به شدت دنبال شود. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، اسماعیل اسفندیاری پور 
دربــاره وضعیت تولید و خریــد تضمینی گندم تصریح 
کرد: پیش بینی می شــود در ســال زراعی جاری ۱4 تا 
 ۱4،۵ میلیون تن گندم در کشور برداشت شود. تاکنون 

سه میلیون و ۶۵۰ هزار تن گندم به روش خرید تضمینی 
از کشاورزان خریداری شده و خوشبختانه 9۵ درصد بهای 
گندم خریداری شده از ابتدای فصل برداشت تا به امروز 

از سوی دولت پرداخت شده است.
وی افزود: به طورکلی هم براساس قیمت های جهانی 
و هم از نظر ســابقه طولانی کشت و کار گندم در کشور 

همیشه بین قیمت گندم و جو تفاوت بوده است.
مجــری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی اظهار 
داشت: هم اکنون محصول جو در بازارهای جهانی ۵۰ دلار 

از گندم ارزان تر اســت اما در ایران جو برخلاف بازارهای 
جهانی گران تر از گندم است که این روند در نهایت تمام 
معادلات را به هم خواهد ریخت چرا که نشــتی گندم در 
بخش سایر مصارف به ویژه تعذیه دام و طیور بیشتر خواهد 

شد که جای نگرانی دارد.
اسفندیاری پور تاکید کرد: پیشنهاد مجلس مبنی بر 
افزایش قیمت خرید تضمینی گندم به ازای هر کیلوگرم 
۲۵۰۰ تومان باید به شــدت دنبال شــود تا کشاورزان 
انگیزه بیشــتری برای تحویل گندم به سیلو ها و مراکز 

خرید داشته باشند.
مجــری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی یادآور 
شد: خرید گندم از کشاورزان در مقایسه با سال گذشته 
چهار تا پنج درصد کمتر است. این در حالی است که با 
توجه به افزایش تولید در سال زراعی جاری انتظار بر این 
است که روند خرید و تحویل گندم دست کم ۱۰ تا ۱۵ 
درصد نســبت به سال قبل بیشتر باشد که متاسفانه به 
دلیل وجود نشتی ها در این مسیر شرایط به نحو دیگری 

رقم خورده است.

وزارت جهاد کشاورزی:

کاهشخریدتضمینیگندمازسویدولتنگرانکنندهاست

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب منطقه 2 تهران گفت: هر 
مشترک خانگی در تهران ماهانه به طور متوسط 1۶ هزار تومان 
پول آب می دهد، به عبارتی قیمت یک ماه مصرف آب در بخش 

خانگی برابر با هزینه تهیه یک ساندویچ است.
شــهریار دبیری، در گفت وگو با تسنیم با بیان اینکه "۲۵ درصد آب 
تصفیه شده کشور در تهران توزیع می شود"، افزود: اهمیت آب تهران به 
اندازه ای است که دستگاه های نظارتی به صورت مستمر و به شدت روی 
کیفیت آن نظارت دارند و مأموریت اصلی ما به عنوان شرکت آب وفاضلاب 

در دسترس قرار دادن آب سالم و بهداشتی برای مردم است.
وی با بیان اینکه در ۳۲ فعالیت و خدمتی که به مردم ارائه می شود، 
در ۳۱ مورد دیگر کسی به صورت حضوری به اداره آب مراجعه نمی کند 
افزود: تلاش داریم که این رویه در آینده ای نزدیک به صورت ۱۰۰ درصد 

غیرحضوری شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب منطقه ۲ تهران با بیان اینکه "ساختار 
شبکه فعلی آب تهران قدمتی 7۰ ساله دارد"، گفت: همانطور که در همه 
دنیا به دنبال هوشمندسازی می روند، ما نیز به دنبال راهکارهایی اجرایی 
برای عملیاتی کردن بحث هوشمندسازی شبکه هستیم تا دیگر در هنگام 
قرائت، کسی به درب منازل مراجعه نکند و از راه دور امکان قرائت کنتور 

وجود داشته باشد.
وی افزود: با هوشمندسازی شبکه، می توان در راستای مدیریت مصرف 
به صورت بهینه اقدام کرد، یعنی می توانیم کنترل کنیم که هر اندازه لازم 

است آب وارد کنتور مشترک شود.
دبیری درخصوص اقتصاد آب و میزان دریافت هزینه ها از مشترکان 
آب شرب گفت: به صورت متوسط در تهران برای مصارف خانگی به ازای 
مصرف هر مترمکعب 4۵۰ تومان از مشترکان دریافت می شود، در حالی 
که قیمت تمام شده آب برای ما ۲۵۰۰ تومان به ازای هر مترمکعب است.

وی ادامه داد: در واقع هر مشــترک خانگی در تهران ماهانه به طور 
متوسط ۱۶ هزار تومان پول آب می دهد، به عبارتی قیمت یک ماه مصرف 

آب در بخش خانگی برابر با هزینه تهیه یک ساندویچ است.
دبیــری تصریح کرد: در منطقــه ۲ آب و فاضلاب تهران 8۵ درصد 
مشــترکان اصول مدیریت مصرف را رعایت می کننــد و ماهانه زیر ۲۰ 

مترمکعب مصرف آب دارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب منطقه ۲ تهران با تأکید بر اینکه 
"به صورت ۲4 ســاعته روی کیفیت آب تهران آزمایش و رصد می شود"، 
گفــت: کیفیت آب تهران از نظر جمیع موارد، از کیفیت آب های معدنی 

که به صورت بطری عرضه می شود بالاتر است.
وی افزود: آزمایشگاه های آب شرب تهران، آزمایشگاه های مرجع در 

کشور هستند.
دبیــری درخصوص پرت و هدررفت آب در تهران گفت: پرت آب در 
تهران ۲۰ درصد است، در حالی که استاندارد بین المللی بین ۱۳ تا ۱۵ 
درصد است؛ ما هر ساله اعتباراتی را برای بازسازی خطوط لوله فرسوده 
اختصاص می دهیم و طبق برنامه ریزی های صورت گرفته، سالانه در منطقه 
۲ آب و فاضلاب تهران، ۱۳ کیلومتر بازسازی خطوط لوله انجام می شود.

یک مسئول آبفا:
 کیفیت آب تهران 

از آب معدنی هم بالاتر است

رئیس  اتحادیه کفش دســت دوز با اشاره به تداوم رکود در 
بازار کفش گفت: افزایش چشمگیر قیمت مواد اولیه توان تولید 
را از تولید کننــدگان بازار با توجه به وضعیت رکودی حاکم بر 

بازار گرفته است.
رســول شــجری در گفت وگو با فارس گفت: رکود شــدیدی بر 
صنعت کفش دســت دوز حاکم است و کمبود مواد اولیه این صنعت، 
تولید کنندگان به خصوص تولید کنندگان کوچک را با مشکلات بسیاری 

مواجه کرده است. 
وی با بیان اینکه ارزی به درخواست های ثبت سفارش مواد اولیه مورد 
نیاز این صنعت تخصیص نمی یابد، گفت: شــرایط سخت تولید موجب 
تعطیلی تعدادی از واحدها شده است. ضمن اینکه اگر همین وضعیت 

تداوم یابد معلوم نیست چه تعداد واحد کوچک دیگر تعطیل شود. 
رئیس اتحادیه کفش دست دوز تهران با بیان اینکه وضعیت واحدهای 
تولیدی بزرگ تر که نقدینگی بیشتری در اختیار دارند بهتر است، گفت: 
هزینه تامین مواد اولیه مثل چرم و چسب افزایش قابل ملاحظه ای یافته 

به طوری که قیمت تمام شده بسیار افزایش یافته است. 
شجری گفت: قیمت چرم نسبت به سال گذشته ۳۰ درصد و نسبت 
به سال 9۶، صد درصد )۱۰۰ درصد( افزایش یافته است و همین موضوع 

موجب افزایش قیمت تمام شده کالا شده است. 
رئیس اتحادیه کفش دست دوز تهران با تاکید بر اینکه باید بحث های 
صادراتی جدی گرفته شــود گفت: صنف کفش صنفی  اشتغال زا است 
بنابرایــن باید مورد حمایت قرار گیرد تا حداقل شــاغلین این بخش 

بیکار نشوند. 
وی با بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی و سازمان تامین اجتماعی 
باید مطالباتشان بر اساس وضعیت بازار باشد، گفت: دولت باید وضعیت 
کنونی اقتصاد را مدنظر قرار دهد و از تولید کنندگان کوچک حمایت کند. 
شــجری بیان داشــت: قدرت خرید مردم پایین آمده در حالی که 
قیمت تمام شده کالا افزایش یافته است و همین موضوع رکود شدیدی 

را به بازار حاکم کرده است.

 تداوم رکود در بازار کفش 
همزمان با افزایش شدید قیمت ها

بانک مرکزی اعلام کرد

رشد ۱۰۶درصدی قیمت مسکن در تهران طی بهار امسال
بانک مرکزی از رشد 1۰۶درصدی قیمت مسکن 
در تهران طی بهار امســال خبر داد و اعلام کرد 
معاملات مسکن تهران در این دوره نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افت ۴۴.۸ درصدی داشته است.

مطابق جدیدترین آمار منتشرشده از سوی وزارت 
راه و شهرسازی در خردادماه امسال متوسط قیمت هر 
مترمربع آپارتمان با رشــد ۵.۶ درصدی نسبت به ماه 
پیــش از آن به ۱۳ میلیون و 4۲۵ هزار تومان افزایش 
یافته است. تعداد معاملات مسکن نیز در بازه مورد اشاره 
با رشد منفی ۵۰.۲ درصدی از ۱۲ هزار و ۳۱7 فقره به 

۶۱۲7 فقره کاهش یافته است.
بیشترین متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی 
با ۲7 میلیون و ۵7۳ هزار تومان مربوط به منطقه یک 
است، فروردین سال گذشته متوسط قیمت در این منطقه 

۱۱ میلیون و 77۳ هزار تومان بود. 
منطقه ۱8 نیز با پنــج میلیون و 9۱7 هزار تومان 
کمترین قیمت متوســط هر مترمربــع آپارتمان را در 

خردادماه داشته است.
بانــک مرکزی نیز به تازگی آمار تحولات مســکن 
را منتشــر کرده که بــا آمار وزارت راه و شهرســازی 
مغایرت هایی را دارد. مطابق آمار منتشرشده بانک مرکزی 
متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در خردادماه 
امســال ۱۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بوده که حدود 

۱۲۵ هزار تومان با آمار وزارت راه تفاوت دارد.
به گزارش تسنیم، آمار سه ماهه نخست سال جاری 
نیز نشــان می دهد کل معاملات مسکن انجام شده در 
تهــران طی این دوره ۲۱ هــزار و ۵۳7 واحد بوده که 
این رقم نســبت به مدت مشابه ســال قبل افت 44.8 
درصدی داشته است. متوسط قیمت هر مترمربع واحد 
مسکونی نیز در بهار امسال به ۱۲ میلیون و 4۱۳ هزار 
تومان رسیده که حاکی از رشد ۱۰۶.7درصدی قیمت 
مسکن در تهران نسبت به مدت مشابه سال قبل است.

بر اساس این گزارش نرخ اجاره بها نیز در تهران طی 
خرداد ماه ۲۳ درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل رشد 
داشــته و این رقم برای کل مناطق شهری کشور ۲۰.7 

درصد بوده است.
در همین زمینه، محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی 
اظهار داشت: وزارت راه وشهرسازی تلاش کرده تسهیلات 
بانکی در حوزه ســاخت مسکن قابل انتقال به خریدار 

باشــد و هفته آینده مصوبه ای تکمیلی خواهیم داشت 
که اگر زوجی تا پنج میلیون تومان توانایی بازپرداخت 
وام مسکن در ماه را داشته باشد، بتواند در قالب توافق 
ســه جانبه بین بانک، سازنده و خریدار بیشتر از ۱۶۰ 

میلیون تومان تسهیلات مسکن از بانک دریافت کند.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
وی با بیان اینکه برای توسعه تولید و عرضه مسکن در 
کشور سه تصمیم یا سیاست اتخاذ شده است افزود: در 
سیاست نخســت، زمین برای تولید مسکن را در قالب 
قرارداد مشارکتی به انبوه ساز واگذار خواهیم کرد و این 
موضوع به سراسر کشور ابلاغ شده و در قالب طرح اقدام 

ملی مسکن در حال اجراست.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: سیاست دوم این 
اســت که طبق تصمیمی که در شــورای پول و اعتبار 
طی اسفندماه سال گذشته اتخاذ شد بانک ها 8۰ درصد 
از میزان پولی که برای ســاخت مسکن مورد نیاز است 
را با کســر قیمت زمین به سازنده واگذار خواهند کرد 
یعنی یک مدل مالی نسبت 8۰ به ۲۰ که برای ساخت 

مسکن پیاده سازی می شود.
به گفته اسلامی، پارســال بانک ها در کشور ۱۰۳ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات در بخش مسکن پرداخت 
کردنــد که این میزان تســهیلات ۱۳.۵ درصد گردش 
پولی در حوزه تسهیلات بانکی را به خود اختصاص داد 

لذا تقاضا کردیم که این سهم ۲۰ درصد افزایش یابد تا 
توان مالی مناسب تری پشتوانه حرکت در بخش تولید 

و عرضه مسکن باشد. 
وی اضافه کرد: سیاست سوم این وزارتخانه در بازار 
مسکن، ایجاد گشایش در فرآیند مصوبات شورای عالی 
شهرسازی است به نحوی که در شهرهایی که معابر اجازه 
می دهد یعنی بارگذاری های سنگینی ندارد و تجهیزات و 
تأسیسات زیربنایی کافی وجود دارد تراکم افزایش یابد 
تا جذابیت برای توسعه ساخت و ساز شکل گیرد اما در 
شــهرهایی که تراکم به حد انفجار رسیده است حتماً 
عوارض مضاعف برای ساخت و ساز باید ایجاد شود که 
از جذابیت ساخت و ساز کاسته شود اما در کنار آن ایجاد 
شهرک های مسکونی کوچک، باکیفیت و با تراکم پایین 

در حریم شهرها دنبال  می شود.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه قصه غم انگیز 
خانه های گران قیمت خالی به عنوان "تله مالی"، منجر به 
غیرمولد کردن سرمایه ها در کشور شده و ورود سوداگران 
به این عرصه منجر به حبس دارایی ها و ســرمایه های 
ملی و غیر مولد شــدن آنها شده است، افزود: بر اساس 
اتخاذ سیاســت هایی که مبتنی بر قوانین کشور است 
روندی ایجاد می شــود که اعیان نشین ها صرفا بتوانند 
شخصی سازی کنند و سهم آنها از بازار سرمایه مسکن 

کنترل شود.

یک مقام مسئول:

کمبودیدرتأمینمیوهکشورنداریم
نایب رئیس اتحادیه باغداران اســتان تهران 
گفت: تولید محصولات باغی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۵۰ درصد افزایش می یابد و کمبودی در 

تامین میوه بازار داخل نداریم.
مجتبی شــادلو در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره وضعیــت تولید محصولات باغی تصریح 
کرد: با وجود شرایط مساعد تولید امیدواریم که در ادامه 
دچار عوامل و بلایای طبیعی همچون تگرگ، باد و غیره 
نشویم تا پیش بینی رشد ۵۰ درصدی تولید نسبت به 

مدت مشابه سال قبل محقق شود.
وی با اشــاره به اینکه کمبودی در تامین میوه بازار 
داخل نداریم، افزود: بــا وجود افزایش تولید، صادرات 
مســتمر و پایدار یک ضرورت به شمار می رود چرا که 
بــازار داخل جوابگوی این حجم از تولید نیســت و در 
نهایت ضرر و زیان کشاورزان و چالش بازار را به همراه 

خواهد داشت.

نایب رئیس اتحادیه باغداران اســتان تهران از رشد 
حداقل دو برابری هزینه های تولید نسبت به مدت مشابه 
سال قبل خبر داد و افزود: قیمت برخی اقلام همچون 
سبد بسته بندی، کاغذ و پوشال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل سه تا چهار برابر رشد داشته که به این ترتیب 
نوســان قیمت میوه همانند سایر بخش های اقتصادی 

امری طبیعی است.
شادلو با بیان اینکه میزان سرمازدگی محصولات در 

مناطق مختلف متغیر است، ادامه داد: در اکثر مناطق، 
گردو دچار خسارت سرمازدگی شده است، اما به نسبت 
سال گذشته وضعیت بهتر است، هرچند تا پایان فصل 
برداشت نمی توان آمار دقیقی از میزان خسارت ارائه کرد.
همچنین رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
گفت: با توجه به شــرایط مســاعد اقلیمــی و در پی 
بارش هــای اخیر، رونق تولید در بخش کشــاورزی به 

وضوح قابل رویت است. 
ســید رضا نورانی افزود: با توجه به شرایط مساعد 
اقلیمی این امکان وجود دارد که مواد غذایی و محصولات 
کشــاورزی مورد نیاز را در کشور تولید و مازاد آن را به 

بازار های هدف صادر کرد.
وی ترسیم نقشه راه را امری مهم در جهت تحقق 
شعار ســال دانســت و گفت: وزارت جهاد کشاورزی، 
وزارت صمت و ســایر دستگاه های مسئول درخصوص 
تولید، صادرات و واردات محصولات کشاورزی باید برنامه 

مدونی داشته باشند، در غیر این صورت امکان ارتقای 
تولید و توسعه صادرات وجود ندارد.

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشــاورزی با بیان 
اینکه تصمیم گیری خلق الساعه مسئولان در اتاق های 
دربسته از جمله موانع متعدد پیش روی صادرات به شمار 
 می رود، افزود: با توجه به آنکه با بخشنامه و آیین نامه های
 یک شــبه، صادرات راه به جایــی نمی برد، به همین 
دلیل مســئولان ذی ربط در راستای تحقق شعار سال 
در بخش های مختلف تولید و صادرات باید برنامه مدونی 
به کار گیرند تا همانند ســال های گذشته این شعار در 

حد حرف باقی نماند. 
نورانی تاکید کرد: با توجه به افزایش موهبت الهی 
و رشــد چند برابری محصولات کشــاورزی نسبت به 
سال های گذشته و نبود کشش در بازار داخل، رفع موانع 
صادرات و مقررات و به کارگیری تدابیر لازم برای توسعه 

صادرات یک ضرورت به شمار می رود.

کاهش2۸درصدیتعدادچکهایبرگشتیدرسال۹۷
در سال گذشته، تعداد چک های برگشتی نسبت 
به سال 9۶ حدود ۵ میلیون فقره یعنی 2۸ درصد 
کاهش یافته اجرای قانون جدید چک بوده است. 

به گزارش خبرگزاری فارس، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای؛ معاون اول قوه قضائیه در سخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه تهران گفت: درسال 9۶، حدود ۱7 
میلیون و 4۰۰ هزار چک برگشتی داشتیم که با اقدامات 
پیشگیرانه، قوه قضائیه و دولت و بانک مرکزی و بانک ها 
به هم کمک کردند و در ســال 97، با اینکه تحریم های 
ظالمانه، فشار بیشتری را بر اقتصاد و مردم وارد می کرد، 
اما آمار چک های برگشــتی به ۱۳ میلیون و حدود 4۰۰ 
هزار رســید و در واقع با یک اقدام، چند میلیون از آمار 
چک های برگشتی کم می شود و این اقدامات پرونده های 

قوه قضائیه را کاهش می دهد.

 براســاس آمارهای ارائه شــده توســط معاون اول 
قوه قضائیه تعداد چک های برگشتی در سال 97 نسبت 
به ســال قبل آن، حدود چهار میلیون فقره کاهش یافته 

که معادل کاهشی ۲۳ درصدی است. 
 براســاس گزارش بانک مرکــزی ، تعداد چک های 
برگشــتی در ســال 9۶ برابر ۱7 میلیون و ۳9۲ هزار و 
۱۰۰ فقره بوده اســت و در سال 97 به رقم ۱۲ میلیون 
و ۳۲8 هزار و 4۰۰ فقره کاهش یافته اســت. به عبارت 
دیگر، تعداد چک های برگشتی در سال 97 نسبت به سال 
قبل آن، حدود پنج میلیون فقره کاهش یافته که معادل 

کاهشی ۲8 درصدی است.
همچنین مبلغ )ارزش( چک های برگشتی در سال 97 

نسبت به سال 9۶ حدود ۱۵ درصد کاهش یافته است.
البته بخشی از این کاهش چشمگیر تعداد چک های 

برگشتی بخاطر کاهش تعداد چک های مبادله ای در سال 
97 نسبت به سال 9۶ بوده است. تعداد چک های مبادله ای 
در سال 9۶ برابر ۱۱۳ میلیون و ۵7 هزار و 8۰۰ فقره بوده 
ولی تعداد این چک ها در سال 97 با کاهشی ۱4 درصدی 
به عدد 97 میلیون و ۲۵۳ هزار و ۶۰۰ فقره رسیده است. 
البته ارزش چک های مبادله ای در سال 97 نسبت به سال 
9۶ روندی معکوس داشته و ۲۶ درصد افزایش یافته است.
 با توجه به آمارهای فوق، نســبت تعداد چک های 

برگشــتی به مبادله ای در سال 97 به عدد ۱۲.7 درصد 
و مبلغ چک های برگشــتی به مبادله ای در سال 97 به 
عدد ۱4.۵ درصد است. براساس این آمارها، نسبت تعداد 
چک های برگشــتی به مبادله ای در سال 97 نسبت به 
ســال قبل آن ۱7 درصد و مبلغ چک های برگشــتی به 
مبادله ای در سال 97 نسبت به سال قبل آن ۳۲ درصد 

کاهش یافته است.
طبق نظر کارشناســان، کاهش ۲8 درصدی تعداد 
چک های برگشــتی و کاهش ۱۵ درصــدی ارزش این 
چک ها در سال 97 نسبت به سال 9۶، به دلیل تصویب 
و اجرای قانون جدید چک بوده است. رویکرد این قانون، 
رویکردی پیشگیرانه بوده است و قانون گذار تمام تلاش 
 خــود را به کار گرفته اســت تا چک برگشــتی از اول

 صادر نشود. 


